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       Oznamujeme všem našim čtenářům
a příznivcům, že v rámci krajského kola 
17. ročníku soutěže jsme dosáhli toho
nejlepšího ocenění.

     Náš MATES zabodoval a v letošním
krajském kole Školní časopis roku 2023
získal 1. místo v kategorii střední školy. 

 A jako vítězové krajského kola se 24. 11.
zúčastníme v Brně celostátního kola
na Fakultě sociálních studií Masarykovy
univerzity, kde proběhne ocenění
školních redakcí jako součást akce
Multimediální den 2023.

ÚVODNÍK
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2017 -  7. místo  v Moravskoslezském kraji
2018 –  5. místo, 1. místo za  titulku v MS kraji
2019 –  4. místo, 1. místo za  titulku v MS kraji
2020 –  3. místo v Moravskoslezském kraji
------------------
2021 -  18. místo v ČR ( ze 159 soutěžících)
2022 -  21. místo v ČR  (ze 187 soutěžících)
2023 -  1. místo v Moravskoslezském kraji

Asociace středoškolských klubů a Syndikát
novinářů České republiky pořádá
každoročně celorepublikovou soutěž, která
Je otevřená pro všechny žáky a studenty,
jež vydávají školní časopisy v podobě
periodik (v tištěné nebo elektronické
podobě). 
K posouzení úrovně školních tiskovin jsou
přizváni zástupci z řad novinářů i teoretiků
žurnalistiky. Jen pro představu, do letošní
soutěže se v rámci ČR přihlásilo 450
školních redakcí.
Z krajských kol do celostátního kola
postupují vždy 3 nejlepší v hlavní kategorii,
zároveň však i týmy, které obsadily 1. místo
v kategoriích obsah, grafika a titulní strana

 MÁME  SKVĚLOU NOVINKU

O SOUTĚŽI

NAŠE ÚSPĚCHY

NAŠE ÚSPĚCHY



         Sdělujeme čtenářům vše, co považujeme
 za důležité, tzn. zajímavé čtení, informace,
zábavu. Zajímavými články, různými
rozhovory, básničkami, úvahami, kvízy či
kresbami přispívají do každého vydání nejen
žáci, ale i učitelé. 

Na stránkách časopisu najdete články ze
života naší školy, ale i různé zajímavosti a
postřehy týkající se nejrůznějších oblastí
společenského života. Seznamují nás s tím, co
je zajímá, jaké mají záliby, jakých úspěchů
dosáhli. 
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Školní časopis vznikl v r. 1995 na základě
studentské iniciativy a recese v hodinách
mateřského jazyka, původně jako součást
mediální prezentace předmětu fiktivní
firmy. 
     Nejdříve vycházel jako občasník,
dvouměsíčník a v posledních letech je
vydáván jako měsíčník v tištěné verzi.
       V plném znění je čtenářům zpřístupněn i 
v elektronické podobě na webu školy. 

 CO O NÁS NEVÍTE Časopis s dlouholetou tradicí vychází i 
s příspěvky v mateřském jazyce polském
a práci redakční rady nezastavilo ani  
období covidové pandemie. 

           Každé číslo vychází ve spolupráci a 
s podporou  vedení školy a Sdružení
rodičů OA. Je skvělé, že naše škola žákům
umožňuje vydávat vlastní periodikum. 

MATES?

PROČ
 

MATES ?

M – multi
A – atraktivní
T – trochu
E – ekonomický
S – (s!)zpravodaj



     Při slavnostním setkání s redakcemi školních
časopisů z celého Moravskoslezského kraje 
v Městské knihovně Třinec jsme se účastnili
dvou pracovních workshopů: Jak zpracovat
titulní stranu časopisu? Porovnávali jsme
grafiku časopisů ostatních škol a učili se z jejich
úspěchů. 

Absolvovali jsme i praktický workshop týkající
se virtuální reality. V průběhu dopoledne jsme
se poučili Jak vést správně interview?
Anglický dialog s lidmi jiných kultur pro nás
bylo obohacující a čas strávený s nimi jsme si
náramně užili. 
                 Naučili zase něco nového a zajímavého
 o žurnalistice či grafických disciplínách, které
jsou pro vytváření časopisu klíčové. Hlavně
jsme ale získali novou zpětnou vazbu a
rozhodně nás v mnohém inspirovala. 

Ze závěrečného ocenění máme
pochopitelně velkou radost. Potřetí za
sebou  postupujeme do celostátního
finále, které se uskuteční 24.11. v Brně.

       Chtěli bychom tímto poděkovat
všem, kteří se na tvorbě časopisu
podílejí, včetně   bývalých spolužáků,
kteří v redakci v loňském školním roce
působili, a to především našim
absolventům Adrianovi Siudovi (4.C) a
kolektivu  Ekonomického lycea (4.A).

Vyhlášení nejlepších  školních časopisů MS kraje 2023
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MORAVSKOSLEZSKÝ KRAJ VÝSLEDKOVÁ LISTINA 2023 

KATEGORIE: STŘEDOŠKOLÁCI 

1. MATES - OBCHODNÍ AKADEMIE ČESKÝ TĚŠÍN, P.O., ČESKÝ TĚŠÍN
2. ÁMOS – GYMNÁZIUM, TŘINEC, PŘÍSPĚVKOVÁ ORGANIZACE
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OBSAH: BOŽKOPIS - GYMNÁZIUM JOSEFA BOŽKA, ČESKÝ TĚŠÍN

GRAFIKA: ODRAZ - STŘEDNÍ ODBORNÁ ŠKOLA UMĚLECKÁ A GYMNÁZIUM, S.R.O., 
                                                                                                                 OSTRAVA-ZÁBŘEH
TITULKA: KOMÁR –GYMNÁZIUM, HAVÍŘOV-MĚSTO, KOMENSKÉHO 2, P.O.



budovu školy
budovu školy a její blízké okolí
záběry školy z dronu
historické prvky interiéru školy
nebo kombinace výše uvedeného

poukaz do Autoškoly na 5000 Kč

minimální kvalita 150 DPI 

jednotná grafika celé sady

v digitální podobě do 3.11.2023 

vedení školy
Ing. Tomáš Šurlák

Vytvoř sadu čtyř fotografií / obrázků,
které budou zachycovat:

Cena pro vítěze:

Grafické požadavky:

       při rozměru 80×120 cm (na výšku)

Termín odevzdání:

         r.heczko@oact.cz

Podrobnější informace:

EKO – O(K)A  

Těší nás, že naše práce mohla být i
tímto způsobem oceněna, i když
nejdůležitější je pro nás samozřejmě
zájem našich čtenářů. 
Budeme také rádi, když se k naší
redakci sami připojíte! 

Je to zajímavá zkušenost, která určitě
každého obohatí.
 Máte-li dobré nápady nebo prostě rádi
píšete, neváhejte se zapojit! 

Za redakční radu 
Lenka Schajerová
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NOVÉ VÝZVY
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         Vítězná sada bude zdobit
    nově zrekonstruovanou vstupní halu. 



Na Hematologicko-transfuzním oddělení
Nemocnice Karviná-Ráj podpořili studenti
a zaměstnanci naší školy již po čtvrté akci
Daruj krev.

Transfuzní stanice karvinské nemocnice
dlouhodobě funguje jako odběrové a
výrobní krevní centrum pro všechny
okolní nemocnice v našem okrese. 

Ročně realizuje asi 1 tisíc odběrů a
současně eviduje přibližně 10 tisíc
aktivních bezpříspěvkových dárců krve.
Tím se pak může stát každý, kdo má
zájem a cítí se zdráv. 

                

O(K)A NOVINKY  
Daruj krev

Všem za jejich aktivitu děkujeme a
vstřícného rozhodnutí si velmi vážíme,
zároveň doufáme, že se stanou dobrým
příkladem a výzvou pro ostatní!

Daruj krev

POTRAVINOVÁ SBÍRKA 2023

POMÁHÁME DRUHÝM
I letos jsme podpořili projekt potravinové
sbírky, kterou pořádá Potravinová banka
v Ostravě a MS kraj v rámci Týdne boje
proti chudobě.             
Letošní sbírka byla  určena      pro Charitní
dům pro matky v tísni v Českém Těšíně. 

NASBÍRALI JSME:
17 kg mouky
 22 kg cukru

77 balení těstovin
 15 balení luštěnin

15 balení rýže
 90 konzerv, přesnídávek a zavařenin

 23 balení čaje a kávy
10 olejů

 více než 132 balení dalších trvanlivých
potravin, jako jsou mléko, polévky, sirupy,

sladkosti, piškoty, kaše, med, koření aj.
29 balení kosmetických výrobků  Děkujeme všem, kteří do sbírky přispěli!
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PRAVIDLA  HODNOCENÍ CELOROČNÍ SOUTĚŽE TŘÍD

Výsledky soutěže tříd za období září - říjen 2023

STUDENTSKÁ  RADA
Potravinová sbírka OA proběhla ve spolupráci se Studentskou radou OA. Děkujeme 
 za organizaci a pomoc třídě 3.C Zajímají-li vás výsledky toho vašeho třídního kolektivu,
zhlédněte přiloženou tabulku.

DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ: 1 nevhodně
oblečený student znamená mínus 1 bod,
pokud je celá třída vzorná získá 1 bod  
                                                                                    
POTRAVINOVÁ SBÍRKA (tři nelepší třídy 10
b, další 5b ,nepřinesli 0)   
                                          
 ZDOBENÍ DÝNĚ: minimální počet bodů 0,
maximální 10 bodů      
                                                                                                                           
PODZIMNÍ VÝZDOBA: min počet bodů 0,
max 10 bodů (navíc 1 bod za převlek
třídních učitelů či tematicky vyzdobený
kabinet                                                                                                                                

Touto tradiční akcí, která se stala součástí celoroční mezitřídní soutěže, zahájila Rada
studentů svoji činnost v letošním školním roce.

                                                                                                    
PROJEKTOVÝ POLSKÝ DEN: 1. místo 3b,
 2. místo 2b, 3. místo 1b    
                                                                                                    
VÁNOČNÍ VÝZDOBA: 3 body za nazdobenou
třídu     
                                                                                                    
PÓDIOVÉ SKLADBY: minimální počet 0 bodů,
maximální 10 bodů    
                                                                                                    
JARNÍ VÝZDOBA: 3 body za nazdobenou
třídu   
                                                                                                    
MÓDNÍ POLICIE: 1 nepřezutý student,
tepláky - mínus 1 bod
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Počet
bodů

15

15

20

15

15

15

15

20

20

15

15

15

   Divadlo +
potravinová sbírka

1.A 10 5

1.B 10 5

1.C 10 10

2.A 10 5

2.B 10 5

2.C 10 5

3.A 10 5

3.B 10 10

3.C 10 10

4.A 10 5

4.B 10 5

4.C 10 5
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                ČÍM ŽIJE ŠKOLA

Prezentace  práce Policie ČR
Studenti mohli vidět  na dvoře školy v akci
psovody, vycvičené k identifikaci výbušných
látek nebo k eliminování nebezpečného
útočníka. 
Dále došlo i na střelbu a ukázky zadržení
nebezpečných a veřejnost ohrožujících osob.



Příslušníci prezentovali  i zbraně, které
používají a připravili si i  přednášku o
práci u Policie ČR. 
Zájemci  z řad našich studentů se navíc
mohli dobrovolně podrobit fyzickým
testům:  z člunkového běhu, kliků,
celostního motorického testu a běhu na
1000 metrů. 

Organizátorem soutěže je SVČ Amos
ve spolupráci s Českým atletickým

svazem pod záštitou 
města Český Těšin.

Další ročník Poháru zahájili
 ve sportovním areálu na Frýdecké

ul.  pan starosta Karel Kula a
ředitelka SVČ Amos Eva Juricová,

- v rámci okresního
Středoškolského atletického
poháru, kterého se účastnilo

bezmála 100 studentů
českotěšínských středních škol, jež
sbírali první body v novém ročníku. 

Ti, kteří je úspěšně zvládli, obdrželi
certifikát (s platností 1 roku)  jako doklad
o jejich úspěšném absolvování. 

Pokud by se rozhodli ucházet o práci u
Policie ČR, budou jim  na základě tohoto
osvědčení fyzické testy odpuštěny.
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            SPORTUJEME NA  OA
Soutěž O pohár starosty města Český Těšín zahájena



Mnozí pokořili své vlastní hranice a
vytvořili si tak osobní rekordy, v
některých případech i nové rekordy
školy! 
Naše štafeta dorostenek ve složení
Viktorie Utíkalová (1.A), Veronika
Belásová (3.B), Agáta Martynková a
Anička Legierská (2.B) na trati 4x200 m
vytvořila nový rekord OA s hodnotou
1:52:38! Oproti loňskému výsledku došlo
k posunu o 3 s! 

Z medailových pozic se radovaly: 
Veronika Belásová (3.B) 1. místo, sprint
60 m (8.52  cm); 3.místo, skok daleký
(452 cm) 
Agáta Martynková (2.B) 1. místo, vrh
koulí (10,07); 2. místo, sprint 60 m (8.54) 
Anička Legierská (2.B) 2. místo, 200 m
(28,73); 2.místo, skok daleký (479 cm) 
Viktoria Utíkalová (1.A) 3.místo, 800 m
(2:39.96) 

Středoškolský atletický pohár Díky skvělým výsledkům a celkovému
bodovému zisku 7 721 bodů se
dorostenky kvalifikovaly do krajského
kola v Opavě.

Mezi dorostenci jsme mohli obdivovat
skvělé výsledky napříč všemi
disciplínami a na pomyslnou bednu
dosáhli tito sportovci: 
Robin Krzyžanek (3.B) 2. místo, 400 m
(55.34) – 3. nejlepší čas v historii školy 
Dominik Heczko (3.A) 2. místo, skok
vysoký (166 cm) a 2. místo skok daleký
(572 cm) 
Franciszek Wojnar (3.C) 3. místo, skok
daleký (543 cm) 

Rovněž klukům se dařilo ve štafetě a ve
složení Jan Folvarčný (2.A), Damián
Jopek, Robin Krzyžanek (oba ze 3.B) a
Franciszek Wojnar obsadili krásné 2.
místo s časem 1:43.11.

Basketbalový turnaj dívek 

Druhá soutěž Poháru starosty přinesla
napínavé  utkání a vzrušující chvíle pro
všechny fanoušky.
Los přiřadil první zápas nám, a to proti
loňským favoritkám - českému
gymnáziu. Zápas začal velmi svižně a
dívky se musely přizpůsobit přísným 

 pravidlům profesionálních rozhodčí,
kteří jim neodpustili žádné zaváhání.
Hned na začátku bylo patrné, že dívky z
českého gymnázia mají výborné
basketbalové dovednosti, přesto jsme
jim nedaly nic zadarmo, ale museli jsme
se pořádně snažit. 
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Tato soutěž byla skvělým příkladem
týmového ducha, odhodlání a
sportovního nadšení našich dívek.
 Vyjadřuji velkou pochvalu všem
hráčkám a zvláštní uznání patří naší
nejlepší střelkyni, Markétě Motykové, za
její vynikající výkony. 

Těšíme se na další soutěže v rámci
Poháru starosty a věříme, že naše dívčí i
chlapecká družstva budou pokračovat
ve svých úspěších.

Basketbalový turnaj chlapci

-11-

Druhý zápas nás postavil proti
polskému gymnáziu, jednalo se o
vyrovnaný zápas, bohužel jsme však
skončili s prohrou. Naštěstí náš tým
získal sebevědomí ve třetím utkání proti
střední škole AGEL, kterou jsme
triumfovaly s bodovým skóre 20:6.
Výzvou se stal rozhodující zápas s
Albrechtovou střední školou. Dívky šly
do tohoto klíčového zápasu s obrovskou
motivací, věděly, že nesmí prohrát, a  s
tímto odhodláním dokázaly obhájit
bronzovou pozici.

V pondělí 23. října se chlapci zúčastnili
městského kola v košíkové v opravené
tělocvičně gymnázia s polským
jazykem vyučovacím.
Naše družstvo vstoupilo do soutěže
zápasem se Střední zdravotnickou
školou Agel. 
Náš vstup byl velmi ospalý a po
poločase jsme prohrávali 8:0. V druhé
části jsme otočili na 9:8, ale 2
závěrečné chyby nás stály zápas. V
utkání proti českému gymnáziu jsme
chtěli prohru odčinit. 

 

 Hlídali jsme si náskok od začátku až do
konce zápasu. V urputném boji jsme
především blokovali a nedovolili
gymnazistům skórovat. Proti
Albrechtově střední škole se nám
nedařilo blokovat střelbu a dostávali
jsme koše z větší vzdálenosti. Proti
polskému gymnáziu, které turnaj
nakonec vyhrálo jsme vstoupili velmi
aktivně. Přes polovinu zápasu jsme
drželi tempo, ale v celém turnaji se nám
nedařilo proměňovat střelbu.



Krajské kolo atletiky - dívky

Krajské kolo atletické soutěže  přineslo
mnoho emocí a vzrušení. 
I přesto, že jsme musely čelit několika
nečekaným výzvám, dokázaly jsme se
umístit na vynikajícím 3. místě mezi
šesti týmy, což je ohromný úspěch a
důvod k hrdosti.

Start soutěže byl složitější. Musely jsme
se obejít bez Viktorie Utíkalové, která
onemocněla. Bylo jasné, že musíme
některé disciplíny kombinovat, aby nám
to bodově co nejméně uškodilo. 

Verča Belásová přešla z 200 m na 800 m
a dvoustovku zastoupila Adéla
Zwrtková, která se navíc postarala o
kouli.
Ve skoku vysokém i dalekém se nám
nedařilo podle očekávání, na okrese
jsme si vedly lépe. Také jsme čelily
problémům s kotníkem u Aničky
Legierské. Anička byla však
neuvěřitelně odhodlaná a svým
výkonem nejen vybojovala bodový
postup, ale i rekord školy.

          Veronika Belásová,  přestože byla 

 
unavená po víkendových závodech, se
dokázala vyhecovat a posbírat nejlepší
body jako jednotlivec v našem týmu. Její
oddanost a výkon byly inspirací pro
ostatní atletky.

Každá z holek dala do soutěže maximum
a byla důležitou součástí týmu.
Ale největším emocionálním okamžikem
tohoto krajského kola byla štafeta
4x200 metrů ve složení: Aga
Martynková, Anička Legierská, Barča
Kubinová a Verča Belásová.

Se zatajeným dechem jsem sledovala
jejich rychlé předávky a užívala jsem si,
jak drží celou dobu čelní pozici. 
Byla to chvíle, která nás motivovala a
dokázala nám, že spolupráce a
bojovnost mohou přinést skvělé
výsledky.

Gratuluji všem našim skvělým atletkám
k úspěchu na krajském kole soutěže.
Jsem hrdá na to, co společně dokázaly, a
těším se na další sezónu, která nám
přinese nové výzvy a možnosti. 

Náš cíl je jasný - dostat se až na republikové finále!
 

Holky, máte na to!
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         JSME (COOL)TURNÍ

Spotkanie z panią Renatą Putzlacher

W dniu 20 października br. w kawiarni AVION uczniowie klasy III i IV mieli przyjemność
uczestniczyć w spotkaniu z wybitną osobistością, panią Renatą Putzlacher – poetką,
autorką sztuk teatralnych i opowiadań, tłumaczką, scenarzystką itd.
W czasie spotkania pani Putzlacher w bardzo interesujący sposób opowiadała o życiu i
twórczości polskiej noblistki Wisławy Szymborskiej. Dodatkowo jej opowieści
uatrakcyjniła ciekawa prezentacja. Spotkanie przebiegało w sympatycznej atmosferze i
zapewne długo pozostanie w naszej pamięci.

Spotkanie w kawiarni Avion

W kawiarni Avion nad rzeką Olzą
Odbyło się spotkanie z panią Renatą
Na temat słynnej polskiej noblistki
Dla której Kraków był bardzo bliski

Karolína Jochymková

Bardzo ciekawa prezentacja to była
I wiele informacji do głowy nam wbiła
Pod koniec spotkania interwiev przeprowadziłam
I to, co stwierdziłam, do dalszego numeru wstawiłam

Od czterech lat do dzienniczka wierszyki pisała
I za to od ojca dwadzieścia groszy otrzymywała
Na wszystkie pytania odpowiedź była „nie wiem“
Do śmierci na wszystko pytała jakby była dzieckiem

-13-
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Workshop  filmu v Německu

    „V rámci německého jazykového
projektu PASCH jsme měli možnost být
součástí filmového workshopu v
německém městě Görlitz“, uvádějí dva
studenti třetího ročníku, aktivní
dopisovatelé on-line časopisu KLICK,  
Aleksandra Hájková a Ondřej Bardoň.

Poznali jsme spoustu nových a skvělých
lidí, na které budeme s úsměvem
vzpomínat, jelikož tolik srandy jen tak
nezažijete.  
Celkem 24 účastníků z různých zemí…
Česka, Slovenska, Maďarska, Estonska,
Litvy, Ukrajiny. Všichni byli velice
přátelští a milí.



Cílem celého mezinárodního workshopu
bylo zdokonalit naše jazykové dovednosti
v německém jazyce a dozvědět se nové
informace v oblasti filmu. 
       Po několika přednáškách o filmové
režii, střihu a prací s kamerou jsme ve
skupinách měli vytvořit vlastní krátký
film podle zadaného tématu.
Bylo na čase zúročit vše, co jsme se naučili
a dát dohromady náš vlastní film.
Obdrželi jsme scénář, který jsme secvičili
následně natočili a sestříhali. Měli jsme k
dispozici opravdu profi vybavení, takže to
šlo vlastně samo. Vůbec jsem si do té doby
neuvědomovali, kolik je práce za
natočením i krátkého filmu, ale byla to
legrace. 
Poslední večer jsme věnovali premiéře
našich filmových projektů.

Co se týče programu bylo o něj perfektně
postaráno, v dopoledních hodinách se
kreativní workshopy střídaly s lákavým
občerstvením, protože jak říkal náš učitel
režie Ahmed „bez dobré kávy a svačinky ani
kuře nehrabe“. 
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V odpoledních hodinách následoval tzv.
Freizeit, kdy jsme mohli navštěvovat
město nebo odpočívat, takže jsme
absolvovali  turnaje ve stolním tenise
nebo volejbale, nechyběla ale ani
návštěva města apod.

Už zase sedíme ve školních lavicích, ale
stále s úsměvem vzpomínáme na
nezapomenutelné chvíle, které nám
pobyt přinesl, tj. nejen učení se, ale i
poznávání nových kultur a navazování
mezinárodních přátelství. 

Doufáme, že budeme moci využít
další podobnou příležitost a
budeme mít opět na co vzpomínat.



Podzimní projektové dny PASCH
     V rámci 2denních podzimních projektových dnů
PASCH jsme ve spolupráci s Čítárnou a kavárnou
Avion absolvovali netradiční kreativní workshop  
“ZEMĚ SKLENĚNÝCH LIDÍ“, kterým nás provázel lektor
a rodilý mluvčí Mitch Miller

Cestovatel, kreativní novinář,
který se věnuje cestovatelské
žurnalistice, pracuje v oblasti

německé reklamy
 v agenturách známých 

po celém Německu. 
Jeho nadšení pro psaní a literaturu

ho nakonec přivedlo k navržení
systému, kterým by pomohl
začínajícím spisovatelům 

či studentům jazyků a jejich
přístupu k psaní. Každoročně
pořádá kreativní workshopy

přibližně ve 20 zemích.

O NĚM:

Celé dopoledne se stalo velkou výzvou pro tvůrčí práci
s německým jazykem. Jazyková výuka, porozumění
jazyku a kreativní práce se slovní zásobou se
harmonicky propojila s fantazií, týmovým tvůrčím
myšlením a chápáním perspektiv jazyka. 

Tak jsme měli nejen možnost se netradičním způsobem
jazyku učit, ale jej i aktivně prožít a přemýšlet o něm v
širších souvislostech.

Pracovali ve skupinách s německou slovní zásobou a
vcelku zábavnou formou: vytvářeli asociogramy pojmů.
 Z jednotlivých slov vznikala mapa fantasy – království a
nový neznámý svět ohně, vody, skla, plastu, písku aj. A
podle daného elementu jsme měli za úkol vytvořit
představu vlastního světa lidí a jejich života v něm.

ZEMĚ SKLENĚNÝCH LIDÍ

“V zemi skleněných lidí žijí pouze lidé, kteří
jsou ze skla. Sklo je průhledné, což
znamená, že skrz něj můžeme vidět lidi,
jejichž myšlenky se stávají také
viditelnými, protože jejich hlavy jsou
průhledné, znamená to, že všichni vidí
myšlenky ostatních. Nemohou lhát. Proč?
Protože každý může vidět jejich
myšlenky……“
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Popisovali jsme oblíbené předměty, místa
nebo aktivity, řešili rébusy, odpovídali na
otázky, vytvářeli vlastní příběhy,
zakomponovali jsme i nejoblíbenější
aktivity lidí smyšleného světa,
pojmenovávali lesy hradů, města, vesnic,
hor, řek a jezer …
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Na závěr nám zadal úkol, abychom vytvořili
a nakreslili mapu našeho území. Zbývalo už
jen představit naše výtvory ostatním.
Myslíme, že se práce všem povedla, ale byla
to vskutku náročná výzva!

ZNÁMÉ  TVÁŘE  OA
Wywiad z Filipem Dordą, INTERVIEW

 nauczycielem języka polskiego,
historii oraz nauk społecznych

Rozpoczął Pan pracę w Akademii Handlowej
w tym roku, czy nie przypadkiem tuż 
po ukończeniu studiów?
Dokładnie tak, nawet nie nacieszyłem się zbytnio
zdaniem ostatniego egzaminu państwowego i już
trzeba było zabrać się za przygotowania.

Od zawsze chciał Pan zostać nauczycielem?
Zawsze było moim skrytym marzeniem stanąć przed
pełną klasą i poprowadzić własną lekcję. 

Uczy Pan języka polskiego, historii i nauk
społecznych. Skąd ten wybór?
Nieprzypadkowo akurat te trzy przedmioty zawsze
należały do mych ulubionych w czasach, gdy
uczęszczałem do szkoły podstawowej i średniej

Skoro o tym mowa, to gdzie Pan uczęszczał do
szkoły podstawowej i średniej?
Prawie przez całe życie mieszkam w Czeskim
Cieszynie, więc ukończyłem tutejszą polską szkołę
podstawową oraz Polskie Gimnazjum im. Juliusza
Słowackiego.



Przeglądając me świadectwa z lat
szkolnych, można zauważyć pod tym
względem dużą różnorodność. Cóż,
niektóre przedmioty interesowały mnie
bardziej, inne mniej… 😊
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Czy jako uczeń uzyskiwał Pan na
świadectwie wyłącznie stopnie celujące?

Obecnie dużo czasu zajmują mi
przygotowania do lekcji, więc na nadmiar
czasu wolnego raczej nie narzekam. Kiedy
jednak znajdę wolną chwilę, chętnie
sięgam po książkę, ciekawe czasopismo
czy najświeższe wydanie gazety.

Egzamin maturalny zdał Pan jednak za
pierwszym razem?
Akurat ta sztuka rzeczywiście mi się
udała. Z prawem jazdy było nieco
gorzej… 😊

Studia na uniwersytecie odbył Pan bez
większych przeszkód?
Cóż, kolor dyplomu raczej na to wskazuje
😊

Jakim był Pan nastolatkiem?
Na ogół nie różniłem się od uczniów, z
którymi obecnie spotykam się na
lekcjach. W niektórych uczniach czasami
wręcz rozponaje samego siebie z lat
szkolnych.

W jaki sposób lubi spędzać Pan czas
wolny?

Interesuje się więc Pan polityką, sytuacją
międzynarodową i tego typu sprawami?
Ucząc przedmiotów humanistycznych,
uważam zainteresowanie nimi zarówno za
swoją pasję jak i obowiązek. 

Uczy Pan historii. Czy jest jakaś postać
historyczna, która stanowi dla Pana
inspirację?

Inspiracją jest dla mnie sama historia.
Próbując zrozumieć na przykład dlaczego
obecnie świat wygląda tak a nie inaczej,
należy szukać właściwej odpowiedzi
zarówno w dalszej, jak i nieodległej
przeszłości. Świadomość tę próbuję również
zaszczepiać wśród uczniów.

Idąc w mniej poważne tematy, czy jest
jakaś pasja, której poświęca się Pan od
najmłodszych lat?
Jestem wielkim miłośnikiem wyścigów
Formuły 1, oglądam je regularnie od
dziecka po dziś. Jako kibic sportowy nie
wzgardzę też piłką nożną, szczególnie
piłkarską Ligą Mistrzów. Zastrzegam
jednak, że osobiście nie mam szczególnych
ambicji sportowych ani szczególnego
talentu. Na lekcjach wychowania
fizycznego raczej nie brylowałem 😊

Nie uprawiał więc Pan nigdy żadnego
sportu?
Nie. Natomiast w ostatnich latach skusiło
mnie poranne bieganie. Uważam je za
przyjemną formę wypoczynku. Poza tym
trzeba robić coś dla zdrowia.

Zawsze i jedynie jesień. 

Ulubione danie?
Cokolwiek, byle tylko smacznie i zdrowo.

A ulubiony zespół lub styl muzyczny? 

Jeżeli mam wspomnieć chociażby jeden
zespół muzyczny, który towarzyszył mi
przez cały okres dorastania i do którego
nadal chętnie powracam, to jest to
niemiecki zespół metalowy Rammstein. W
zeszłym roku miałem szczęście zobaczyć go
na żywo na koncercie w Pradze i…nawet
teraz na samo wspomnienie przechodzą mi
ciarki po plecach.

Na sam koniec, czy ma Pan w swoim
życiu jakiś cel do którego Pan dąży?

Na ten moment mym głównym celem jest
przetrwanie pierwszego roku szkolnego w
roli nauczyciela 😊 Natomiast mówiąc
poważnie, bardzo zależy mi na tym, aby
opanować ten piękny ale wymagający
zawód w jak największym stopniu i móc
wykonywać go przez jak najdłuższy czas. 

Ulubiona pora roku?



-19-

NEPÍŠEME  DO  ŠUPLÍKU
VÝPRAVA DO TEREZÍNA

- ubytování v Magdeburských kasárnách
 -přednášky, besedy a workshopy.
 - komentovaná prohlídka ghetta, muzea,  
města Terezín, židovského hřbitova a
krematoria
- videohovor s pamětnicí ghetta Terezín
- prohlídka podzemního systému a
opevnění
- prohlídka Malé pevnosti aj.

Z programu poznávací exkurze:

PRVNÍ DOJMY:

Velmi zvláštní energie… venku už
byla tma, takže okolí nešlo moc

vidět, co ale většinu z nás
překvapilo, při příjezdu k našemu
ubytování, byly cedule s názvem

„krematorium“. 
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 Rozhlédnu se a uvidím jen osamělé budovy a žádní lidé nejsou v dohledu. 
Co za hrůzy se tady staly? Zanedlouho se dozvím pravdu. Naše ubytování neboli
dřívější kasárny se nacházely na okraji města. Všechny ulice se stavěly kolmo a
spořádaně pro lepší a jednodušší orientaci vojáků. 
Možná proto jsem se cítila stísněně pokaždé, když jsem vyrazila do jediných
dvou obchodů, které se v okolí nachází. Jak tady někdo mohl žít?
Po přednáškách, filmech a prezentacích už jsem pochopila, jak závažné věci a
příběhy se tady odehrávaly. 
Nechápu, jak se něco takového mohlo stát. Zabíjení? Sobeckost? Nadřazenost?
To jsou emoce, které vycítím z každého zákoutí malé pevnosti v Terezíně. 
Jak to ti lidé jen zvládli? A pokud přežili, jak se dokázali vypořádat s tím, co
prožili?
Nejhorší je, že lidé se dlouhodobě ze svých chyb nikdy nepoučí. Pořád se
odehrávají šílené a hrozné věci. Copak každý člověk nevidí ty krásy a dary
života? Místo toho se nechají omámit mocí a uznáním. Co se bude dít příště?
 Ráda bych řekla, že už navždy zavládne klid a mír, ale víme, že to není možné.
V ideálním světě by se neodehrávaly války, zločiny ani přírodní katastrofy. 
Je to ale svět, jaký známe a chceme? Myslím si, že se musíme spokojit s tím, co
máme a musíme usilovat o přívětivou budoucnost, která není samozřejmá.

Všude venku hrobové ticho, žádní lidé, ani
auta, město působilo jako opuštěné. Moc jsme
nevěděli, co si o tom máme myslet. Na ulici
nebylo ani živáčka a všechny uličky vypadaly
stejně.  Slyšela jsem, jak někdo říká, že tohle je
město duchů. 
          S tímhle názorem jsem víc, než souhlasila
– ponuré a bez života, smutné a opuštěné.
Začal mě svírat velice nepříjemný pocit. 
Byla to chvíle, kdy jsem zažila střet minulosti a
současnosti, střet, který nešel ignorovat. 

Neviděla jsem jediného člověka. 
Po vystoupení z autobusu jsem si
myslela, že tu žádní lidé ani nežijí.
Venku bylo naprosté ticho.

Ubytování v kasárnách bylo útulné
a pěkné. Ale když mi další den bylo
vysvětleno, že tady přebývali Židé. 

V našem pokoji, kde nás bylo 4,
věznili 30-40 lidí. Když jsem usínala,
hlavou se mi honilo, kolik lidí tady
zemřelo. 
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Měli jsme i možnost slyšet příběh
pamětnice-oběti Terezína. Když
vyprávěla, co všechno musela
přetrpět v tak mladého věku,
nemohla jsem tomu uvěřit, jak
mohli být, tak krutí k dívce. Dodnes
má noční můry z tohoto místa.
Obdivuji její odvahu a to, co
dokázala prožít. Vyprávěla nám
také o tom, jak tady lidé žili. Měli
na den krajíc chleba a polívku z
nekvalitních surovin.
      Hygiena skoro neexistovala,
sprchovat se mohli jednou měsíčně,
a to studenou vodou. V zimě neměli
teplé oblečení. 

Nemohla jsem pochopit, jak se mohli nacisté, tak nehumánně chovat k lidem, kteří
jenom vyznávali jinou víru. Chovali se k nim jako k nějakému škodlivému hmyzu,
kterého se chtěli jenom zbavit.
Dle mého názoru je neuvěřitelné, že po tom všem týrání, ponižování, tvrdé práci a
nehezkých vzpomínkách, co zažila v Terezíně, je schopna o tom všem mluvit
Vykládala nám, co všechno musela zvládnout. Jak obtížné podmínky pro přežití tam
měli. Jaké měla vůbec štěstí, že přežila. Musím se přiznat, že během hovoru jsem měla
po celou dobu zatajený dech a slzu v oku.

EMOCE  a  HODNOCENÍBěhem exkurze jsem se  procházela mezi
tisíci hroby mrtvých, utýraných a
bezmocných lidí.
Z každého hrobu vyzařovala smutná energie
minulosti, která mě tiskla ke zemi. Vzduch
byl plný utrpení a bolesti, a přitom byl
nesnesitelně tichý a ponurý.
Cítila jsem se beznadějně, jako by mě ten
temný stín historie pohltil.
Bylo mi velmi nepříjemné poslouchat tu
ukrutnou historii z úst paní průvodkyně.
Svíral se mi z toho žaludek.
Číst jména na náhrobcích, vidět položené
kamínky na hrobech či jen pomyslet na to,
jak museli trpět. 
Zanechalo to ve mně uvědomění, že na tuhle
chvíli nikdy nemohu zapomenout.

Když se řekne slovo Terezín, většině lidem se
vybaví město, ve kterém by nikdo nechtěl
bydlet ani dnes, a už vůbec ne v době 2.
světové války.

 Přesně v tom městě umíraly tisíce lidí, kteří
se konec konců ani ničím neprovinili. Ve
většině případech stačilo, když uznávali jiná 

náboženství než křesťanství, nebo se
narodili s jinou barvou pleti.

Terezín mě naučil hodnotit svobodu a
mír. Toto místo mi ukázalo, jak
důležité je bránit lidská práva a nikdy
nezapomenout na hrůzy minulosti. 

I když se cítím zle a smutně, že jsem se
musela setkat s takovou hrůzou,
zároveň jsem vděčná za lekci, kterou
mi toto místo přineslo.

Terezín nás učí, že svět může být
lepším místem, pokud se nezříkáme
hodnot, které máme dnes.

Tyto dva dny byly pro mě plné emocí.
Učit se o tom není totéž, jako tam
opravdu být a osobně atmosféru
místa prožít.

 A proto považuji tuto exkurzi za jednu
z nejpřínosnějších, kterých jsem se
kdy účastnila.



“Motorka je mou velkou vášní. Pokud se to
někomu líbí, nebo už někdy přemýšlel, zda
do toho jít… tak mu to jednoznačně
schvaluji a doporučuji. 
Je to jeden z úžasných způsobů, jak se
odreagovat a vyčistit si hlavu. A tohle mi
nejeden motorkář potvrdí. 
Jen mám jednu prosbu, jezděte opatrně a
takzvaně s hlavou na krku.  Protože nikdy
nevíte …“ 
Známý naší rodiny mi nabídl poprvé v
létě roku 2020 projížďku na Hondě VTR
1000F. Po 2 hodinách jízdy jsem byla
přesvědčena, že ji budu mít taky a že mě
od toho už nikdo neodradí… a tak se i
stalo. 
Moje rodina nebyla moto – sportem nikdy nějak speciálně nadšena. Jenže, když jsem
domů přišla s tím, že se ze mě stane motorkářka, nezbývalo jim nic jiného než
souhlasit. Byla jsem tak namotivována, že jsem „nakazila“ i své rodiče a vzápětí si
táta koupil  motorku svoji vlastní. 

 Tu jsem však si však užila jen necelé 4 měsíce,
protože jsem v listopadu 2022 prodělala těžkou
nehodu. V nemocnici jsem se probrala až po 3
dnech, bojovala o život, ale zvládla  jsem to a znova
nasedla na motorku ,totožnou  s tou mojí první. 

A TO MĚ BAVÍ
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Ženy na pekelných strojích

Nejdříve jsem ji využívala jako dopravní
prostředek. Tudíž jsem se na ní pohybovala hlavně
z místa A do místa B. Později, když už si rodiče byli
jistější mými řidičskými dovednostmi, dovolili mi
delší projížďky. Můj zatím nejdelší výlet se
uskutečnil letos v létě, kdy jsem si naplánovala
víkendový výjezd do Čech a zpět. Za dva dny 700
najetých kilometrů. Cestou jsem navštěvovala
mnoho krásných míst, např. rodný dům Bedřicha
Smetany v Litomyšli. Už se těším na další sezónu.

Vztah k motorkám mám už od
malička, odjakživa jsme s
bráchou měli na zahradě
čtyřkolky a dokázali na nich
řádit celý den. Od 14 let jsem
jezdila na skútru a v 16 dostala
svou první sportovní motorku
Duke KTM 125.

KÁJA + VAL



DRŽTE NÁM PALCE 

U  CELOSTÁTNÍHO HODNOCENÍ

 V LISTOPADOVÉM KOLE 

- SOUTĚŽĚ O NEJLEPŠÍ ČASOPIS - 

V BRNĚ !

ÚVODNÍK: 
Vyhlášení nejlepších školních              s.2-4
časopisů MS kraje 2023                                

EKO -O(K)A 
Nové výzvy- fotografická soutěž            s.5

O(K)A  NOVINKY                                            s.6
Daruj krev

POMÁHÁME DRUHÝM 
Potravinová sbírka 2023

STUDENTSKÁ RADA
Celoškolní mezitřídní soutěž                   s.7

 ČÍM ŽIJE ŠKOLA                                           s.8
Prezentace práce Policie ČR
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